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EUROeko

ISTARSKA RAZVOJNA AGENCIJA - LOKOMOTIVA ISTARSKOG PODUZETNIŠTVA

Uspješna misija u 
razvoju poduzetništva

Istarska razvojna agencija 
slavi punih 20 godina 
rada. Trodnevni pro-

gram obilježavanja jubileja 
svečano završava sutra, 12. 
prosinca, u Rovinju gdje će 
se održati panel diskusiji na 
temu “(I)STRAtegija 2030. 
- Budućnost poduzetničke 
Istre”. O izazovima i prilika-
ma za razvoj gospodarstva 
govorit će Gordana Dera-
nja, predsjednica uprave 
tvrtke Tehnomont d.d., 
Silvio Kutić, predsjednik 
uprave Infobip d.o.o., Bo-
ris Žgomba, predsjednik 
uprave Uniline d.o.o., prof.
dr.sc. Lorena Mošnja Škare, 
prorektorica pri Sveučilištu 

Jurja Dobrile u Puli, Boris 
Miletić, gradonačelnik Gra-
da Pule te direktor IDA-e 
dr.sc. Boris Sabatti. 

Infobip 
najuspješnija pri"a
Veliko finale Start-

up akademije najavljeno 
je za danas 11. prosinca u 
Rovinju, te je za tu prili-

ku IDA osigurala dodjelu 
nagrade od 20.000 kuna za 
početak realizacije najbolje 
poduzetničke ideje. Danas 
se također u laboratorijima 
METRIS-a u Puli održava 
tematska prezentacija za stu-
dente te Dan otvorenih vrata 
i pokusi iz kemije i fizike za 
učenike u Centru za popu-
larizaciju znanosti i inova-

cija Istarske županije. Obi-
lježavanje dva desetljeća 
rada počelo je zanimlji-
vom panel diskusijom 10. 
prosinca pod naslovom 
“Od IDejA do uspjeha” 
u sjedištu tvrtke Infobip 
u Vodnjanu. Danas se in-
formacijsko-komunika-
cijski div Infobip može 
izdvojiti kao najuspješnija 
priča koja je krenula iz 
poduzetničkih inkubatora 
IDA-e, u kojima je do da-
nas inkubirano 75 podu-
zetnika početnika i stoga 
su u središtu ovog doga-
đanja svi bivši i sadašnji 
korisnici poduzetničkih 
inkubatora IDA-e s ciljem 

umrežavanja i rasprave o 
izazovima i prilikama te 
primjerima dobre prakse 
iz svijeta poduzetništva 
za početnike. 

Prva regionalna 
razvojna agencija
IDA je osnovana kra-

jem 1999. godine kao prva 
regionalna razvojna agenci-
ja u Hrvatskoj te kao ključ-
no operativno tijelo za pro-
vedbu razvojnih programa 
Istarske županije. Osnivači 
IDA-e; Istarska županija i 
svih 10 istarskih gradova 
imali su u vidu kao misiju 
kreiranje i provedbu mjera 
za razvoj poduzetništva s 

ciljem podizanja konkuren-
tnosti gospodarstva Istarske 
županije. Stoga IDA već pu-
nih 20 godina aktivno dje-
luje u područjima poticanja 
razvoja malog i srednjeg 
poduzetništva i obrtniš-
tva u Istarskoj županiji, a 
glavne domene djelovanja 
su poduzetništvo, EU pro-
jekti, edukacije, strateško 
planiranje te istraživanje, 
inovacije i razvoj.

Dosadašnji postignu-
ti rezultati svakako su plod 
ostvarene mreže suradnje i 
podrške svih relevantnih di-
onika na regionalnoj, nacio-
nalnoj i europskoj razini.

Silva BODLAJ IVAŠI"
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Osnivači IDA-e; Istarska županija i svih 
10 istarskih gradova imali su u vidu kao 
misiju kreiranje i provedbu mjera za ra-
zvoj poduzetništva s ciljem podizanja 
konkurentnosti gospodarstva Istarske 
županije

Boris Sabatti

20 
GODINA 
IDA-e
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FLEGO U EU ZATRAŽIO LETOVE NISKOTARIFNIH AVIOKOMPANIJA CIJELU GODINU I POMOĆ ALBANIJI ZBOG POTRESA

“Zatražio sam od pred-
stavnika niskotarif-
nih aviokompanija 

kao što su Ryanair, Eurowin-
gs i Blue Air, širenje dostu-
pnosti njihovih usluga i na 
zimske mjesece, odnosno 
cijelu godinu. Mi smo u 
Istri svjedoci iznimno važne 
uloge tih aviokompanija u 
razvoju lokalnih ekonomija i 
manjih zračnih luka. Nisko-
tarifne aviokompanije omo-
gućile su jeftine letove gotovo 
svim građanima i povezale 
do tada slabo povezane i ne-
povezane dijelove Europe, 
potaknuli kulturu putovanja 
i turizma, a mladima pribli-
žili studiranje diljem EU-a”, 
istaknuo je zastupnik IDS-a 
u Europskom parlamentu 
Valter Flego na javnoj ra-
spravi Odbora za turizam 
i promet.

- Snovi o dostupnosti 
europskih destinacija pre-
tvoreni su u realnost za EU 
građane, velikim dijelom 

zahvaljujući niskotarifnim 
aviokompanijama. Primje-
rice, obiteljsko putovanje iz 
Milana do Pariza prije 30-
ak godina bilo je 16 puta 
skuplje nego danas, kazao 
je Flego i dodao da se ni-
skotarifne aviokompanije 
susreću s ogromnim izazo-
vima - klimatske promjene, 
dekarbonizacija prometa i 
novi zahtjevi potrošača.

Zeleni 
sporazum
Budući da prelazak 

na bio goriva u zračnom 
prometu u praksi podrazu-
mijeva znatno više troškove 
i razvoj novih tehnologija, 
kroz europske zakone mo-
ramo osigurati pravednu 
tranziciju, kako teret ne bi 
pao na krajnjeg potrošača. 
To je moguće prvenstveno 
uz novi Green deal - Zeleni 
sporazum, u kojem očekuje-
mo da će se konkretnim pri-
jedlozima osigurati održiv 

prelazak aviokompanija na 
obnovljive izvore energije, 
kazao je Flego. Na raspravi 
je Flego otvorio i pitanje si-
gurnosti građana, istaknuvši 
da sigurnost građana uvijek 
mora biti apsolutni prioritet 
svake aviokompanije.

Po!etni!ka 
greška EU-a
Na plenarnoj sjed-

nici u Strasbourgu Flego 
se osvrnuo i na odluku o 
ne davanju zelenog svje-
tla Sjevernoj Makedoniji 
i Albaniji za pristup EU. 
Rekao je da je počinjena 
početnička greška EU koja 
donosi pobjedu desno-po-
pulističkim strankama.

- Tražim da se ta greš-
ka ispravi i da Europa po-
novno bude ona u koju ja 
vjerujem - otvorena, tole-
rantna, uključiva, rekao je 
Flego. Spomenuo je i potres 
u Albaniji koji se dogodio 
26. studenoga rekavši da se 
Albaniji i njezinim građa-
nima uputi velika huma-
nitarna pomoć! Flego se 
u svom govoru osvrnuo 
i na sve vidljivije klimat-
ske promjene kazavši da 
“proračun EU-a za narednu 
godinu, ali i svi nakon nje-
ga, moraju voditi računa o 
klimatskim S. B. I.

Grad Pula i Istarska županija pomažu stradalima 
u razornom potresu koji je pogodio Albaniju

Albaniju ve" nekoliko dana tresu potresi, ali najjači od 6,4 Rihtera dogodio se 26. stu- 
denoga. Odmah nakon tog, najjačeg potresa u zadnjih 30 godina u toj zemlji, pulski gra-
donačelnik Boris Mileti" u telefonskom je razgovoru s veleposlanikom Republike Hrvatske 
u Albaniji Zlatkom Kramari"em u povodu potresa koji je pogodio Albaniju uputio izraze 
su"uti svim stradalima te je ponudio pomo" Grada Pule i Istarske županije u ublažavanju 
posljedica ove strašne katastrofe. Stoga je u Puli održan hitan sastanak Stožera za zaštitu 
i spašavanje te je dogovoreno da "e pomo" za Albaniju prikupljati Crveni križ Istarske žu-
panije u suradnji s gradskim društvima. Iz Pule je tako u Tiranu početkom prosinca upu"en 
šleper sa šest tona humanitarne pomo"i. 

Danas su jeftini letovi 
dostupni gotovo svima 

Mi smo u Istri svjedoci iznimno va!ne uloge 
tih aviokompanija u razvoju lokalnih ekonomi-
ja i manjih zra"nih luka, rekao je Valter Flego 
na Odboru za turizam • Na plenarnoj sjedni-
ci u Strasbourgu Flego se osvrnuo i na odluku 
o ne davanju zelenog svjetla Sjevernoj Make-
doniji i Albaniji za pristup EU

RYANAIR u pulskoj Zračnoj luci
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Valter Flego
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OTVORENA VRATA ZAKLADE ZA POTICANJE PARTNERSTVA I RAZVOJA CIVILNOG DRUŠTVA

Ovogodišnji bogati 
program Info dana 
za udruge u Istri bio 

je posvećen glavnoj potrebi 
današnjice - novim promi-
šljanjima o razvoju društva, 
te poticanju sudionika na 
proaktivno djelovanje u 
svojim zajednicama. Upra-
vo iz tog razloga Zaklada 
za poticanje partnerstva i 
razvoja civilnog društva je 
kroz 10-ak dana u sklopu 
Info dana za udruge u Istri 
održala niz edukacija s ci-
ljem jačanja udruga, ali i 
ostalih dionika u društvu 
koji surađuju ili žele sura-
đivati s udrugama. Više od 
150 sudionika predstavnika 
udruga i ostalih zaintere-
siranih dionika imali su 
priliku poraditi na sebi i 
funkcioniranju organizacija 
u kojima djeluju. Održane 
su razne edukacije; od onih 
osnovnih o razlici između 
udruge i tvrtke, uvoda u 
djelovanje udruga, bren-

diranja u zajednici, izrade 
dobrog pitcha, pa do pri-
kupljanja sredstava putem 
crowdfunding kampanje i 
edukacije o medijskoj pi-
smenosti. 

Promjene 
su nu!ne 
U suradnji s Hrvat-

skom gospodarskom ko-
morom Pula, organiziran je 
okrugli stol na temu “Druš-
tveno poduzetništvo u Istri” 
na kojem se istaklo nekoli-
ko vrlo konkretnih prijed-
loga na koji način bi bilo 
najbolje sustavno podržati 
i poticati razvoj društvenog 

poduzet-
n i š t v a . 
U surad-
nji s Fa-
kultetom 
ekonomije i 
turizma “Dr. 
Mijo Mirko-
vić” održano 
je i 6 kratkih 
predavanja o no-
vim promišljanjima 
o razvoju društva. 

Promjene u društvu 
prijeko su potrebne ukoliko 
se želi razvijati održive za-
jednice. Potrebno je podrža-
vati nove koncepte, metode, 
programe, potrebno je po-

državati razvoj društvenih 
inovacija kao mogući odgo-
vor na trenutnu društvenu 
situaciju. Nova promišljanja 

o razvoju društva zaista su 
nužna potreba današ-

njice. Susrećemo 
se s problemom 

nedostatka ino-
vativnih ideja, 
a upravo su 
one ključ-
ne da bi 
razvijal i 
društvene 
inovacije. 
Stoga je 
organizi-
rana radi-
onica Ran-

ka Rajovića 
o načinima 

i metodama 
razvoja visoke 

razine misaone 
operativnosti i 

povezivanja infor-
macija, čime se dobi-

va kreativnost i inovira-
nje. Ove metode pomažu 
i u organiziranju timskog 
rada, dolasku do novih ide-
ja i uključivanju rezervnih 
kapaciteta mozga.

Korektiv javnom 
sektoru
Zaklada za potica-

nje partnerstva i razvoja 
civilnog društva svojim 
djelovanjem želi jačati i 
poticati umrežavanje ci-
vilnog sektora s javnim 
i privatnim. Civilni sek-

tor mora biti svojevrstan 
korektiv javnom sekto-
ru i mora ojačati da bi 
provodio javne politike i 
razvijao razne programe, 
usluge i proizvode koji će 
doprinijeti jačanju zajed-
nica i podizanju kvalitete 
života u istima. Upravo 
iz tog razloga Zaklada je 
kroz 10-ak dana u sklo-
pu Info dana za udruge 
u Istri održala niz edu-
kacija s ciljem jačanja 
udruga, ali i ostalih di-
onika u društvu koji su-
rađuju ili žele surađivati 
sa udrugama.

S. B. I.

Zaklada za poticanje partnerstva i razvoja civilnog druš-
tva je kroz 10-ak dana u sklopu Info dana za udruge u 
Istri održala niz edukacija s ciljem jačanja udruga, ali i 
ostalih dionika u društvu koji sura$uju ili žele sura$i-
vati s udrugama • Susrećemo se s problemom ne-
dostatka inovativnih ideja, a upravo su one ključne 
da bi razvijali društvene inovacije

Novi koncepti
Potrebno je podržavati nove koncepte, metode, 

programe, potrebno je podržavati razvoj društvenih 
inovacija kao mogući odgovor na trenutnu 

društvenu situaciju

Javni poziv
Info dane za udru- 

ge u Istri Zaklada orga-
nizira svake godine, a 
za dodatna pitanja ve-
zana za udruge i osni-
vanje udruga, nazovite 
052/212-938 ili pišite 
na e-mail zaklada@
civilnodrustvo-istra.hr. 
Za sve koji ve" imaju 
ideju, Zaklada je ras-
pisala i Javni poziv za 
ideje društvenih inova-
cija “3DI” koji je otvo-
ren do 23. prosinca 
2019. godine u kojem 
je osigurano 187.500 
kuna.

Glavne potrebe današnjice 
su nova promišljanja o 
razvoju našeg društva 

Razne edukacije 
prošlo je više od 
150 polaznika 

Predavanje Ranka Rajovića
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KONFERENCIJA O UMRE!AVANJU I INOVAC

Piše Silva BODLAJ IVAŠI"

Bez umrežavanja i za-
jedničke kooperacije 
nema napretka, poruka 

je koju su uputili gospodar-
stvenici, inovatori, istraživa-
či i predstavnici institucija 
na konferenciji održanoj u 
Puli 28. studenoga u sklo-
pu projekt ECO-NautiNET. 
Konferencija Umrežavanjem 
u nautičkom sektoru do veće 
konkurentnosti, razvoja ino-
vacija, prijenosa znanja i 
tehnologija okupila je više 
od 100 sudionika iz Hrvat-
ske, Albanije, Grčke, Italije 
i Slovenije kojima su pred-

stavljene inovacije i nove 
tehnologije u nautičkom 
sektoru. Na konferenciji 
su sudjelovali predstavnici 
tvrtki u nautičkom sektoru 
koji se bave proizvodnjom 
plovila i opreme, serviseri, 
distributeri, trgovci nautičke 
opreme, predstavnici mari-
na, čartera i dr. Uz informi-
ranje o projektu te istoime-
noj platformi koja okuplja 
poduzetnike i istraživače koji 
predstavljaju svoje proizvode 
i usluge, inovativna rješenja 
te najbolje tehnologije, su-
dionici su sudjelovali i na 
poslovnim susretima. Pred-
sjednik Grupacije servisera 

Konferencija je okupila više od 100 sudi-
onika iz Hrvatske, Albanije, Grčke, Italije 
i Slovenije kojima su predstavljene inova-
cije i nove tehnologije u nautičkom sek-
toru • U radu konferencije sudjelovali su 
predstavnici tvrtki u nautičkom sektoru koji 
se bave proizvodnjom plovila i opreme, ser-
viseri, distributeri, trgovci nautičke opreme, 
predstavnici marina, čartera i drugi

Sudionici su pokazali veliki interes za inovacije i nove tehnologije
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Bez umrežavanja 
poduzetnika 
i znanstvenika 
nema napretka u 
nautičkom sektoru 
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CIJAMA U SKLOPU PROJEKTA ECO-NautiNET

plovila HGK i dopredsjednik 
Udruženja male brodograd-
nje HGK Luciano Beg ista-
knuo je da je umrežavanje 
prilika poduzetnicima da 
razmijene znanja i iskustva, 
postanu konkurentniji te da 
se predstave na inozemnim 
tržištima. 

Sposobna mala 
brodogradnja
Mala brodogradnja u 

Hrvatskoj pronašla je svoju 
nišu u poslovanju, usmje-
rena je na gradnju pojedi-
načnih brodova i sposobna 
je prilagoditi se zahtjevima 
svakog kupca. Stoga su bo-
lja suradnja i umrežavanje i 
održivi razvoj siguran put na 
inozemno tržište. Podršku 
konferenciji dao je i Sean 
Lisjak, predsjednik Udru-
ženja marina HGK koji je 
istaknuo kako Udruženje 
pruža podršku svakom isko-
raku u tehnologiji, novim 
znanjima i materijalima, te 
posebice aktivnostima za-
štite okoliša.

Upravo su to benefiti 
projekta Eco-NautiNET čiji 
su aktivnosti kreirane na te-
melju realnih zahtjeva nau-
tičkog sektora, usmjerene na 
poboljšanje konkurentnosti i 
inovativnosti malih i sred-
njih poduzeća nautičkog 
sektora ne samo Hrvatske 
već i cijele Jadransko-jon-
ske regije.

Sudionici konferen-
cije poseban interes iska-
zali su za web-platformu 
koja je izrađena u sklopu 
projekta, a dostupna je na 
poveznici econautinet.fsb.
hr, koja omogućuje kori-
štenje nekoliko instrume-
nata i alata za međusobno 
umrežavanje poduzetnika 
te njihovo povezivanje s 
istraživačkim organizacija-
ma i ostalim institucijama 
radi informiranja te prije-
nosa znanja i tehnologija 
unutar nautičkog sekto-
ra. Web-platforma, među 
ostalim, uključuje tražilice 
koje daju uvid u proizvode, 
tehnologije i specijalizirane 

usluge članova platforme, 
modul E-učenje koji omo-
gućava pristup online ma-
terijalima koji su se koristili 
tijekom projekta te uvid u 
prikaz profila tvrtki putem 

kojeg se prikazuje ponuda 
najboljih dostupnih tehnolo-
gija, proizvoda, inovacija ili 
potreba. Trenutno platforma 
ima oko 150 registriranih 
korisnika. I nakon završet-

ka projekta web-platforma 
bit će na raspolaganju već 
registriranim, ali i svim 
budućim korisnicima bez 
ikakve naknade. U dije-
lu konferencije koji  je 

bio  posvećen prezen-
taciji inovacija i novih 
tehnologija  u  naut ič-
kom sektoru održano 
je  nekol iko prezenta-
cija. Branimir Ružojčić 
iz  pulske tvrtke Tema 
d.o.o.  govorio je o na-
prednim tehnologijama 
u brodskom električnom 
i hibridnom pogonu. 

Inovacije i nove 
tehnologije
Novi uređaj temeljen 

na EIS-u za terensko i la-
boratorijsko određivanje 
kvalitete zaštitnih oblo-
ga predstavile su Sanja 
Martinez i Ivana Šoić iz 
tvrtke Recorr Tech d.o.o. 
Također, predstavljene su 
i računalne simulacije za 
predviđanje hidrodinamič-
kih karakteristika brodo-
va, kao i proračune val-
ne propagacije u lukama 
i marinama (Inno Gatin, 
In silico d.o.o.), Inovativ-
ni, energetski učinkoviti i 
ekološki prihvatljivi pro-
jekti u pomorskom sekto-
ru (Tomislav Uroda, iCAT 
d.o.o.) te tehnologija čišće-
nja trupa broda Drive-In 
boatwash (Saša Artuković, 
Clean blue d.o.o.), i meto-
da popravka i pojačanja s 
kompozitnim materijalima 
COMPA (Darko Frank, Al-
veus d.o.o.).

Konkretne 
koristi 
poduzetnicima 
u nautičkom 
sektoru IŽ

Denis Hrelja, vodi- 
telj projekta ECO-Nauti-
NET u HGK - Županijskoj 
komori Pula, koja je je-
dan od partnera projek-
ta, ističe da se Komora 
uključila u projekt zbog 
konkretnih koristi i mo-
gu#nosti koje se pružaju 
poduzetnicima u nautič-
kom sektoru Istarske žu-
panije, a koje #e im biti 
na raspolaganju i nakon 
završetka projekta da bi 
se osigurao održivi razvoj 
nautičkog sektora.

Transnacional-
na suradnja

NautiNET je projekt  
br. 398 koji je u sklopu 
INTERREG ADRION pro-
grama transnacionalne 
suradnje sufinanciran iz 
Europskog fonda za re-
gionalni razvoj (ERDF) i 
IPA sredstava (IPA II).
Uz HGK - Županijsku ko-
moru Pula partneri u pro-
jektu, čija je vrijednost 
oko 970.000 eura su, 
Razvojna agencija Dura 
- Dubrovnik, Fakultet 
strojarstva i brodograd-
nje Zagreb, Regionalni 
razvojni centar Koper, 
Trgovačka i industrijska 
komora Albanije, Gos-
podarska komora Acha-
ia (Grčka) te Udruženje 
poduzetnika provincije 
Ravenna - C.N.A.

Mnogobrojni sudionici konferencije 
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EUROeko
U EUROPSKOM TJEDNU SMANJENJA OTPADA U BRTONIGLI ODRŽANA RADIONICA KOMPOSTIRANJA

Kućni kompost 
za čistu peticu!

Jedan od događanja tije-
kom Europskog tjedna 
smanjenja otpada bila je 

i radionica o kućnom kom-
postiranju “Kompost za 5” 
koje se održala 21. stude-
nog u prostoru Turističke 
zajednice u Brtonigli.

Ku!no 
kompostiranje
Na radionici je sudje-

lovalo dvadesetak građana 
s područja Bujštine koji su 
imali prilike naučiti sve o 
metodi kućnog komposti-
ranja i sami se okušati u 
izradi kompostera i njego-
vom pravilnom punjenju, 
uzimajući u obzir pravilan 
omjer suhih i vlažnih sa-
stojaka. Kod metode kuć-
nog kompostiranja, koja se 
provodi u stanu, izuzetno je 
važno držati se pravila, jer 
je pojava neugodnog mi-
risa nedopustiva, a zbog 
ograničenog mjesta mora-
mo osigurati da se kompost 
brzo razgrađuje.

Kuhinjski i bio-otpad 
čini oko 40 posto otpada 
u kućanstvima tako da 

kompostiranjem znatno 
smanjujemo količinu ot-
pada koju proizvodimo i 
na taj način, osim što do-
prinosimo zaštiti okoliša, 
možemo utjecati i na sma-
njenje svojih iznosa računa 
te stvoriti savršeno gnojivo 
za svoj povrtnjak. Vodite-
ljica radionice bila je Ivana 

Keller, magistra i inženjer-
ka ekološke poljoprivrede, 
permakulturna dizajneri-
ca te urbana vrtlarica koja 
u svom radu primjenjuje 
održive metode uz bioe-
tički stav. Osim radionica 
o kompostiranju održava 
i predavanja i radionice iz 
područja bioetičke agro-

nomije (permakulturna, 
biodinamička, ekološka, 
regeneracijska i urbana po-
ljoprivreda) i etnobotanike. 

Ivana i sama kompostira, 
kreira vertikalne vrtove 
na odbačenim paletama, 
skuplja i razmjenjuje bilj-
no sjeme, izrađuje biljna 
gnojiva i sjemenske kup-
ke, gradi hotele za kukce 
i pčele, proučava ljekovite 
biljke te aktivno sudjeluje 
u ozelenjavanju lokalne 
zajednice. 

Urbana 
vrtlarica
Učiteljica je nasta-

ve Vrtlarstva u Osnovnoj 
waldorfskoj školi u Rijeci 
te voditeljica vrtlarskih 
radionica na terapijskom 
vrtu u Viškovu za oso-
be s intelektualnim i/ili 
psihosocijalnim teškoća-
ma u udruzi Društvo za 
potporu i istraživanje iz 
Rijeke. 

Radionica se provela u 
sklopu projekta “izdvoji s(v)
e. Fai la differenza- proved-
ba izobrazno - informativ-
nih aktivnosti o održivom 
gospodarenju otpada na po-
dručju gradova Novigrad i 
Buje, te općina Brtonigla, 
Grožnjan i Oprtalj”, a finan-
cirana je sredstvima Europ-
skog socijalnog fonda.

Lara BAGAR

Kuhinjski i bio-otpad !ini oko 40 posto otpa-
da u ku"anstvima tako da kompostiranjem 
znatno smanjujemo koli!inu otpada koju 
proizvodimo i na taj na!in, osim što dopri-
nosimo zaštiti okoliša, mo$emo utjecati i na 
smanjenje svojih ra!una te stvoriti savršeno 
gnojivo za svoj povrtnjak

Voditeljica radionice bila je Ivana Keller

Kućni komposter

Polaznici su se sami okušali u izradi kompostera 
i njegovom pravilnom punjenju, uzimajući u 
obzir pravilan omjer suhih i vlažnih sastojaka
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Članice BPW Pu-
la, poduzetnice Du-
bravka Orlić Bašlin, 
Slavica Bezić i Lore-
dana Musizza izlo-
žile svoje proizvode 
tijekom konferenci-
je  i to mediteran-
sku kozmetiku, ruč-
no ra&ene svilene 
predmete te skupo-
cjene venecijanske 
maske

Delegacija od 40-ak 
istarskih poduzet-
nica boravila je od 

21. do studenoga na 13 .Fo-
rumu poduzetnica Podu-
navlja BPW Danube net u 
Munchenu. 

Nove mogu!nosti
Tematski je forum 

bio posvećen budućno-
sti u zapošljavanju žena, 
te novim mogućnostima 
ženskog poduzetništva 
u Podunavskoj regiji u 
digitalnoj ekonomiji i 
industriji. Dr.sc. Alida 
Perkov iz Pule, dugo-
godišnja predsjednica i 
kasnije potpredsjednica 
Foruma, u svom obraća-
nju rekla je da era auto-
matizacije i robotizacije 
nudi nove mogućnosti 
zapošljavanja i ekonom-
skog prosperiteta. Muš-
karci i žene suočavaju se 
s podjednakom razinom 
gubitka posla, ali s ra-
zličitim mogućnostima 
prilagodbe. Zaposlenici 

će morati usvojiti teh-
nološku prilagodljivost, 
nove vještine i mobilnost. 
Neki će se poslovi izgu-
biti, jer će ih zamijeniti 
roboti, otvorit će se novi 
poslovi povezani s gos-
podarskim rastom, inve-

sticijama, demografskim 
promjenama i tehnološ-
kim inovacijama. 

Pri tom je naglasila 
ulogu civilnoga društva, 
odnosno BPW koji u Podu-
navlju igra ulogu u podršci 
promjena u zapošljavanju i 

poduzetništvu žena, sura-
đujući s javnim, znanstve-
nim i realnim sektorom. 

Izlo"eni radovi
Na Forumu je pred-

stavljen projekt Regije Baden 
Wurttemberg “Osposoblja-

vanje žena za digitalizaciju 
u Podunavskoj regiji” , gdje 
je BPW Stuttgart nositelj, a 
BPW Pula i BPW Budimpe-
šta, partneri u projektu. Ti-
jekom konferencije održan 
je Lobbying for shopping , 
kojom prigodom su članice 

BPW Pula, poduzetnice Du-
bravka Orlić Bašlin, Slavica 
Bezić i Loredana Musizza izlo-
žile svoje proizvode tijekom 
konferencije i to mediteransku 
kozmetiku, ručno rađene svi-
lene predmetie te skupocjene 
venecijanske maske. S. B. I.

13. FORUM PODUZETNICA PODUNAVLJA U MUNCHENU RAZMATRAO BUDU!NOST ZAPOŠLJAVANJA #ENA

ODR#AN $ETVRTI PARTNERSKI SASTANAK PROJEKTA HAPPEN

Ujedinjena stručnost i iskustvo za 
cjelovitu energetsku obnovu zgrada

IRENA - Istarska Regi-
onalna Energetska Agencija 
je 15. i 16. listopada u Labinu 
sudjelovala kao organizator 
i domaćin četvrtog partner-
skog sastanka projekta HAP-
PEN (Holistic AProach and 
Platform for the deep reno-
vation of the med residential 
built ENvironment) u sklopu 
programa Horizon 2020. Na 
sastanku su sudjelovali svi 
projektni partneri.

Raspravljalo se o teku-
ćim aktivnostima projekta, o 
pripremanju dokumentacije 
i postupku prijave troškova 
za slijedeće izvještajno raz-
doblje, diskutiralo se o pro-
mjenama i novom dizajnu 

i strukturi web platforme 
projekta koja je trenutno 
u fazi izrade, te o reviziji 
financijskih opcija i opti-
malnih rješenja u kontekstu 
ponuđenih opcija energetske 
obnove zgrada koje će biti 
ponuđene u sklopu plat-
forme. Partneri su također 
prezentirali trenutno stanje 
svojih pilot projekata, nakon 
čega je izloženo trenutno 
stanje komunikacijskog 
plana i daljnji kratkoročni 
i srednjoročni ciljevi. Na-
kon sastanka organiziran 
je posjet Raši u organiza-
ciji predsjednika IUR Raša 
Mladena Bajramovića, koji 
je partnere proveo kroz Cen-

tar za posjetitelje “Arsia” i 
naselje te je predstavio po-
vijest Raše s naglaskom na 
političke i kulturalne pro-
mjene koje su utjecale na 
izgled i strukturu mjesta, 
odnosno gradskih fasada, 
te na trenutnu problematiku 
efikasne energetske obno-
ve i zadržavanja vizualnog 
identiteta Raše. Održana je 
i interna radionica na kojoj 
se raspravljalo o daljnjim 
planovima i strategiji pro-
vođenja projekta.

Projekt HAPPEN, koji 
se odnosi na cjelovitu obnovu 
zgrada, vrijedan je 15,5 mili-
juna kuna. U stopostotnom 
iznosu financiran je putem 

programa Obzor 2020., za-
datak mu je stimulirati tržište 
cjelovite energetske obnove 
da bi se reducirala potrošnja 
energije u mediteranskom 
području koje karakteriziraju 
specifični klimatski uvjeti. I 
to je primjer sveopće uklju-
čenosti - u njemu sudjelu-
ju sveučilišta, javne vlasti, 
istraživački centri, finan-
cijski i tehnički stručnjaci, 
koji zajedno s IRENA-om 
ujedinjuju stručnost i isku-
stvo kako bi razvili stra-
tegiju cjelovite energetske 
obnove koja može biti lako 
primjenjiva u svim medi-
teranskim zemljama.

S. B. I.

Klub BPW Pula radno obilježio 
Svjetski dan poduzetnica
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PU!KO OTVORENO U!ILIŠTE “ANTE BABI#” IZ UMAGA NA MEÐUNARODNOM SEMINARU U NJEMA!KOJ

U Učilistu Umag 2019. 
godina nastavlja se 
u znaku EU aktiv-

nosti sudjelovanjem na 
Aktivnosti transnacionalne 
suradnje (TCA). U Kölnu 
(Njemačka), u razdoblju od 
1. do 4. prosinca, održao 
se međunarodni kontak-
tni seminar pod nazivom 
“Digital competences for 
staff in adult education” 
u organizaciji njemačke 
Erasmus+ agencije na ko-
jem se okupilo više od 90 
predstavnika ustanova iz 
područja obrazovanja odra-
slih iz cijele Europe.

Na seminaru je iz 
umaškog učilišta sudje-
lovala profesorica Erika 
Blašković, pored još dva 
predstavnika iz Hrvatske.

Razmjena ideja 
i iskustava 
Prvi dan počeo je 

okupljanjem i međusob-
nim predstavljanjem su-
dionika na zanimljivom 
sajamskom prostoru na-

zvanom “European fair”.  
Erika Blašković imala je 
tako priliku predstaviti 
našu ustanovu, grad Umag 
te neke od delicija naše 
destinacije koje su se pri-
sutnima odmah svidjele. 
Drugi dan seminara na-
stavljen je razmatranjem 
utjecaja digitalizacije na 
svakodnevne aktivnosti u 
ustanovama iz područja 
obrazovanja odraslih. 

Aktivnostima rada u 
grupi, sudionici su imali pri-
liku međusobno razmijeniti 
ideje i iskustva u provedbi 
projekata Erasmus+ pro-
grama kroz ključne aktiv-
nosti 1 i 2. Sudjelovanjem 
na ovom važnom seminaru 
međunarodnog karaktera, 
umaško Učilište nastavlja 
ulagati u razvoj svojih ljud-
skih potencijala te otvara 
mogućnost stjecanja novih, 
potencijalnih partnerstava 
na budućim projektima Era-
smus + programa. 

U provođenju projek-
ta ILUS, koji je financiran 
sredstvima Europskog so-
cijalnog fonda, u okviru 
osposobljavanja mladih od 

15 do 29 godina starosti za 
zanimanje barmen omo-
gućeno je osposobljavanje 
35 osoba. 

Budu!i barmeni u 
posjetu destileriji
Stručni dio progra-

ma vodi predavač Zoran 
Lukić koji će svojim po-
laznicima, budućim bar-
menima, prenijeti struč-
na znanja iz poznavanja 
osnovnih razlika i opisi-
vanja baznih alkoholnih 
pića za pripremu koktela, 
postupaka pripreme, de-
koriranja i posluživanja 
miješanih pića. Prva su 
predavanja i vježbe posve-
ćena poznavanju i opisi-

vanju baznih alkoholnih 
pića i začina. Polaznici su 
kušali razne začine po-
trebne za izradu koktela 
i miješanih pića, opisi-
vali su bazna alkoholna 
pića, razne vrste gin-ova. 
U sklopu predmeta, a pod 
vodstvom Zorana Lukića, 
realiziran je posjet obli-
žnjoj destileriji Aura iz 
Buzeta prilikom kojega 
je vlasnik Mišel Sirotić 
organiziranim vođenjem 
budućim barmenima pre-
nio konkretna znanja i po-
stupke destilacije, macera-
cije, proizvodnje GIN-a i 
ostalih rakija. Polaznicima 
je bilo izrazito zanimljivo i 
poučno prepoznati teorij-
ska znanja u praksi te učiti 
u realnim uvjetima rada. 

S. B. I.

U Kölnu je održan 
seminar “Digital 
competences for 
staff in adult edu-
cation” na kojem je 
iz umaškog učilišta 
sudjelovala profe-
sorica Erika Blaško-
vić, pored još samo 
dva predstavnika iz 
Hrvatske • Budućim barme-
nima Zoran Lukić 
će prenijeti stručna 
znanja iz poznava-
nja osnovnih razlika 
i opisivanja baznih 
alkoholnih pića za 
pripremu koktela, 
postupaka pripre-
me, dekoriranja i 
posluživanja miješa-
nih pića 

Sustavna edukacija 
zaposlenika i polaznika 

umaškog Učilišta  

Transnacionalni seminar u Kölnu

Polaznici u 
posjetu de-
stileriji Aura 
u Buzetu

Projekt ILUS
U provođenju projekta ILUS, 
koji je financiran sredstvima 

Europskog socijalnog fonda, u 
okviru osposobljavanja mladih 
od 15 do 29 godina starosti za 

zanimanje barmen omogućeno je 
osposobljavanje 35 osoba


